



annd

Arab NGO Network for Development  
شبكة المنظمات العربية غير الحكومية للتنمية

## Statement of Solidarity with EIPR

## بيان التضامن مع المبادرة المصرية للحقوق الشخصية

Beirut November 20, 2020

بيروت 20 نوفمبر 2020

[English Below](#)



## بيان التضامن مع المبادرة المصرية للحقوق الشخصية شبكة المنظمات العربية غير الحكومية للتنمية بيروت 20 نوفمبر 2020



بيان التضامن مع المبادرة المصرية للحقوق الشخصية  
صادر عن شبكة المنظمات العربية غير الحكومية للتنمية  
بيروت 20 نوفمبر 2020

في ضوء الأحداث الأخيرة في مصر، تعرب الشبكة عن تضامنها العميق مع زملائها في المبادرة المصرية للحقوق الشخصية، وهي منظمة حقوقية بارزة تعمل منذ عام 2002 لحماية الحقوق والحريات الأساسية في مصر. فقد ألقى القبض على محمد بشير المدير الإداري للمبادرة المصرية للحقوق الشخصية يوم الأحد 15 نوفمبر 2020 من منزله وتم استجوابه حول عمله وآخر إصداراته ولقائه. وبعد ثلاثة أيام، ألقى ضباط جهاز الأمن الوطني القبض على كريم عنارة، مدير وحدة العدالة الجنائية بالمبادرة المصرية للحقوق الشخصية. كما أعلنت المبادرة الخميس 19 نوفمبر 2020 القبض على جاسر عبد الرزاق المدير التنفيذي للمبادرة المصرية للحقوق الشخصية من منزله على يد قوة أمنية.

تشكل هذه الاعتقالات مثال آخر عن حملة القمع المستمرة التي تشنها السلطات المصرية ضد المدافعين عن حقوق الإنسان وكذلك النشاط الاجتماعي والسياسيين. على الرغم من عدم وجود أدلة، اتهمت نيابة أمن الدولة العليا بشير بارتكاب عدة

جرائم، من بينها الانضمام إلى منظمة إرهابية، واستخدام حساب شخصي لنشر معلومات كاذبة على الإنترنت لتقويض الأمن العام، وارتكاب جرائم تمويل الإرهاب، وبث أخبار كاذبة تضر بالوطنيين.

يتم استهداف نشطاء مثل محمد بشير وكريم عنارة وجاسر عبد الرازق حصرياً بسبب عملهم في مجال المناصرة ومشاركتهم في قضايا حقوق الإنسان. وتمثل هذه الأنواع من الاعتقالات انتهاكات للالتزامات حقوق الإنسان ويمكن اعتبارها خرقاً واضحاً للعديد من الاتفاقيات والمعاهدات الدولية التي وقعت عليها مصر، مثل العهد الدولي الخاص بالحقوق الاقتصادية والاجتماعية والثقافية، أو العهد الدولي الخاص بالحقوق الاقتصادية والاجتماعية والثقافية، والعهد الدولي الخاص بالحقوق المدنية والسياسية، والأهم من ذلك هي مخالفة للدستور المصري نفسه. علاوة على ذلك، تؤكد هذه الأحداث على مدى القيود وحملات التخويف التي تواجهها جماعات حقوق الإنسان في مصر، مما يضعف التضيق المستمر في المساحة المتاحة لمنظمات المجتمع المدني.

لذلك، نحن شبكة المنظمات العربية غير الحكومية للتنمية، نطالب بالإفراج الفوري عن محمد بشير وكريم عنارة وجاسر عبد الرازق وجميع المهنيين والناشطين في مجال حقوق الإنسان، وإلغاء الدعوى ضدهم وضد غيرهم ممن يتم التحقيق معهم في قضايا مماثلة. بما يتماشى مع الالتزامات الدولية لحقوق الإنسان.



## **Statement of Solidarity with EIPR**

**Arab NGO Network for Development**  
**Beirut November 20, 2020**

### **Statement of Solidarity with EIPR**

Released by the Arab NGO Network for Development  
Beirut November 20, 2020

In light of the recent events that have transpired in Egypt, ANND expresses deep solidarity with the colleagues in the Egyptian Initiative for Personal Rights (EIPR), a prominent human rights organization working since 2002 to protect basic rights and freedoms in Egypt. On Sunday the 15<sup>th</sup> of November 2020, Mohammed Basheer, the administrative manager at EIPR, was arrested from his home and questioned about his work, latest publications, and meetings. Three days later, National Security Agency officers arrested Karim Ennarah, director of the criminal justice unit of EIPR. Late evening on Thursday the 19<sup>th</sup> of November 2020, Gasser Abdel Razek, executive director at EIPR, was also detained by security forces.

These arrests only exemplify the latest developments in the ongoing crackdown carried out by the Egyptian authorities against human rights defenders as well as social and political activists. Despite the lack of evidence, the Supreme State Security Prosecution accused Basheer of several crimes, including joining a terrorist organization, using a personal account to spread false information on the internet undermining public security, committing crimes of funding terrorism, and broadcasting false news harming national interests.

Activists like Mohammed Basheer, Karim Ennarah and Gasser Abdel Razek are exclusively being targeted because of their advocacy work and involvement in human rights issues. These types of arrests represent abuses of human rights obligations and can be considered as breaches of several international conventions and treaties to which Egypt is a signatory, such as the International Covenant on Economic, Social and Cultural Rights (ICESCR), or the International Covenant on Civil and Political Rights (ICCPR), and most importantly, the

Egyptian Constitution itself. Moreover, these episodes further emphasize the extent of restrictions and intimidation campaigns faced by human rights groups in Egypt, adding to the perpetual decrease of available space for civil society organizations.

Therefore, we, the Arab NGO Network for Development, call for the immediate release of Mohammed Basheer, Karim Ennarah and Gasser Abdel Razek as well as all human rights professionals and activists, and for the dismissal of the case against them and others who are being investigated in similar cases in line with international human rights obligations.